

研究论文

Mg中间层对纳米钛表面TiO₂薄膜微结构和动态凝血时间的影响

于春杭, 邵红红, 许晓静, 翟瑞

江苏大学材料科学与工程学院 镇江 212013

摘要: 采用直流磁控溅射技术在纳米钛表面沉积Mg/TiO₂双层薄膜, 研究了Mg中间层对纳米钛表面TiO₂薄膜微结构、动态凝血时间和界面结合力的影响。结果表明, Mg中间层对纳米钛表面TiO₂薄膜微结构、动态凝血时间和界面结合力有显著影响。预制Mg中间层后, 纳米钛表面TiO₂薄膜由金红石相(含少量锐钛矿)转变为MgTiO₃、Ti₂O₃和少量金红石相; 纳米钛表面TiO₂薄膜沿Mg膜晶界生长成微米级团簇, 而团簇内部具有纳米畴特征; 纳米钛表面TiO₂薄膜的凝血时间由17 min提高到40 min; 纳米钛表面TiO₂薄膜的界面结合力由17N提高到36 N。

关键词: Mg/TiO₂双层薄膜 直流磁控溅射 纳米钛 动态凝血时间 界面结合力

Influence of Mg Interlayer Film on Microstructures and Kinetic Clotting Time of TiO₂ Film on Nano-grained Ti

YU Chunhang, SHAO Honghong, XU Xiaojing, ZHAI Rui

School of Materials Science and Engineering, Jiangsu University, Zhenjiang 212013

Abstract: Influences of the Mg interlayer film on microstructures, kinetic clotting time and interface bonding force of TiO₂ film deposited on nano-grained Ti (NG-Ti) by DC magnetron sputtering technology were researched. The results show that Mg interlayer film has significant influences on the microstructures, kinetic clotting time and interface bonding force of TiO₂ film. Mg interlayer film makes the structure of TiO₂ film on NG-Ti transform from rutile phase containing a few anatases to MgTiO₃, Ti₂O₃ and a few rutile phases. It makes TiO₂ film grow into the micro-scale clusters with the nano-scale domains along the grain boundaries of the Mg film. These lead to the increases of the clotting time of TiO₂ film from 17min to 40min and of the interface bonding force from 17N to 36N also.

Keywords: Mg/TiO₂ double films DC magnetron sputtering nano-grained Ti kinetic clotting time interface bonding force

收稿日期 2010-08-16 修回日期 2010-11-04 网络版发布日期 2010-12-15

DOI:

基金项目:

江苏省自然科学基金重点BK2007707资助项目。

通讯作者: 于春杭

作者简介:

通讯作者E-mail: yuchunhang@126.com

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1039KB)
- [HTML] 下载
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- Mg/TiO₂双层薄膜
- 直流磁控溅射
- 纳米钛
- 动态凝血时间
- 界面结合力

本文作者相关文章

- 于春杭
- 邵红红


PubMed

- Article by Yu,C.K
- Article by Shao,H.H

参考文献:

- [1] M. Geetha, A. K. Singh, R. Asokamani, A. K. Gogia, Ti based biomaterials, the ultimate choice for orthopaedic implants-A review, Progress in Materials Science, 54(3), 397

(2009)

- [2] ZHAO Guangwei, SHAO honghong, YU Chunhang, XU Xiaojing, DU Hong, ZHAI Rui, ZHENG Qianwen, Preparation and anti-coagulant property of TiO₂ film deposited on nanocrystalline titanium substrate surface, *Materials for Mechanical Engineering*, 34 (4), 78(2010)
- [3] YU Chunhang, SHAO Honghong, XU Xiaojing, ZHAI Rui, Research of the growth characteristics and biological activity of TiO₂ thin films on nano-titanium substrate, *Journal of Functional Materials*, 41(5), 845(2010)
- [4] Vladimir V. Stolyarov, Y. Theodore Zhu, Igor V. Alexandrov, Terry C. Lowe, Ruslan Z. Valiev, Grain refinement and properties of pure Ti processed by warm ECAP and cold rolling, *Materials Science and Engineering A*, 343(1-2), 43(2003)
- [5] H.J. Rack, J.I. Qazi, Titanium alloys for biomedical applications, *Materials Science and Engineering C*, 26(8), 1269(2006)
- [6] Xuanyong Liu, Xiaobing Zhao, Ricky K. Y. Fu, Joan P. Y. Ho, Chuanxian Ding, Paul K. Chu, Plasma-treated nanostructured TiO₂ surface supporting biomimetic growth of apatite, *Biomaterials*, 26(31), 6143(2005)
- [7] Nan Huang, Ping Yang, Xuan Cheng, Yongxiang Leng, Xiaolan Zheng, Guangjun Cai, Zihong Zhen, Feng Zhang, Yuanru Chen, Xianghuai Liu, Tingfei Xi, Blood compatibility of amorphous titanium oxide films synthesized by ion beam enhanced deposition, *Biomaterials*, 19(7-9), 771(1998)
- [8] Carla Lorenz, Johannes G. Brunner, Philip Kollmannsberger, Leila Jaafar, Ben Fabry, Sannakaisa Virtanen, Effect of surface pre-treatments on biocompatibility of magnesium, *Acta Biomaterialia*, 5(7), 2783(2009)
- [9] Mark P. Staiger, Alexis M. Pietak, Jerawala Huadmai, George Dias, Magnesium and its alloys as orthopedic biomaterials: A review, *Biomaterials*, 27(9), 1728(2006)
- [10] Xuenan Gu, Yufeng Zheng, Yan Cheng, Shengping Zhong, Tingfei Xi, In vitro corrosion and biocompatibility of binary magnesium alloys, *Biomaterials*, 30(4), 484(2009)
- [11] Xiaojing Xu, Honghong Shao, Jianchang Gao, Kangmin Chen, Xiaonong Cheng, Effect of SiC film on tensile properties of nanostructured Ti produced by compressive deformation at liquid-nitrogen temperature, *Materials Science and Engineering A*, 493 (1-2), 195(2008)
- [12] P. Lobl, M. Huppertz, D. Mergel, Nucleation and growth in TiO₂ films prepared by sputtering and evaporation, *Thin Solid Films*, 251(1), 72(1994)
- [13] S. Boukrouh, R. Bensaha, S. Bourgeois, E. Finot, M. C. Marco de Lucas, Reactive directive current magnetron sputtered TiO₂ thin films with amorphous to crystalline structures, *Thin Solid Films*, 516(18), 6353(2008)
- [14] Huang Nan, Chen Yuan-Ru, Luo Jia-Ming, Yi Jin, Lu Rong, Xiao Jing, Zhen-Nan Xue, Xiang-Huai Liu, In vitro investigation of blood compatibility of Ti with oxide layers of rutile structure, *J. Biomater. Appl.*, 8(4), 404(1994)
- [15] M. F. Maitz, M. T. Pham, E. Wieser, I. Tsyganov, Blood compatibility of titanium oxide with various crystal structure and element doping, *J. Biomater. Appl.*, 17(4), 303 (2003)
- [16] Bolz A, Schaldach M. Artificial heart valves, Improved Blood Compatibility by PECVD α -SiC coating, *Artificial Organs*, 144(4), 260(1990)
- [17] M. Brause, V. Kempter, Mg interaction with TiO₂ (100): MIES and UPS (HeI) results, *Surface Science*, 490, 153(2001) 
- [18] Sun T, Tan H, Han D, No platelet can adhere-largely improved blood compatibility on

nanostructured super-hydrophobic surfaces, *Small*, 1(10), 959(2005)

[19] Lamy D, Pierrc AC, Heimann RB, Hydroxyapatite coatings with a bond coat of biomedical implants by plasma projection, *J Mater Res*, 11, 680(1996)

[20] N. Fujisawa, D. R. McKenzie, N. L. James, J. C. Woodard, M. V. Swain, Combined influences of mechanical properties and surface roughness on the tribological properties of amorphous carbon coatings, *Wear*, 260(1-2), 62(2006)

本刊中的类似文章

1. 李兴鳌; 刘祖黎; 姚凯伦. Reactive DC Magnetron Sputtering Deposition of Copper Nitride Thin Film[J]. 材料研究学报, 2007,23(04): 468-472
2. 胡壮麒; 彭平; 刘轶; 金涛; 孙晓峰; 管恒荣 . 镍基合金中 γ' 相界面的强化设计[J]. 材料研究学报, 2002,38(11): 1121-1126
3. 唐长国; 朱金华; 郑修麟. 激光层裂法测涂层/基体结合力[J]. 材料研究学报, 1996,10(4): 393-396

Copyright by 材料研究学报